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Редакція звернулася до науковців та діячів 
культури з двома nитаннями: 

І 1 Які ваші уподобання в кіно? 
2 Яким би ви хотіли бачити кіно 
українське? 

народний художник Украіни , лауреат Державної п~еміі ім.Т.Г.l!Uевченка, академік .АМ Мкf)аіни . 

Я давно переконаний, що ПОР.ятунком для українського 
кіно можуть стати фільми, пов'язані з українською іст.орі
єю. Але не такі, як досі, де козаки в кавалерійських сід
лах, ніде й не видно , щоб десь там була згорнута свита 
чи· ще якийсь обладунок. А це ж n0хід, всі свої речі коза-
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ки клали поряд з собою. Такі деталі важливі) вони ство-
рюють відчуття достовірності. Можна також поgудуваrи 
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естетику на тому, як пахнуть квrти, намальованІ на кар"Тиr-

нах Ка,:ерини Біщжур. І для цього небагато треба- р0з
вести навеоні городик .. . 
Якщо ми не навчимо молодь любитІ-і в11асну іс1орію, куль-

, . . 
туру, то fv1aлo шансІв розраховувати ж а якусь мщн1сть у 

сусnільст.ві. А навчити мол0дь можtча тільки через припщ .. 
ницький момент. І sт точно знаrо, якщо будуть однакові за 
якістю фільми- українські і французькі, rлядач nіде на ук
раїнські. Бо це своє . Це так Qамо, як лродукти харчуван
ня , -спочатку всі хапаються за імпортне, а по1ім повер
таються до свого , бо вotlfo і корисніше, і приємніше. Але 
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ПОКИ ЩО З продуКТІВ духОВНОГО харчуваННЯ, ЯКІ ВОЛОДІЮТЬ 

особливою силою впливу, нам немає чого заnроnонувати. 
Українські фільми мусить робити українська інтелігенція . 
І в цих фільмах, повторюю, повинен бути елемент захоп
люючий . Потрібна молодіжна красива організація, яка б 
поставила за мету молодій людині розвивати себе фізич
но і духовно , як козаки, щоб її учасники вчилися на конях 
їздити тощо. І , головне , щоб був натхненник. З іншого 
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боку, має буrи група сщенаристів: мехай невелиКі за об
сягомr але кожІ·юго дня ІЮ сценарію, щеб це накопичува
лосЬ>. І ,ВСе це мусить ІіЮ~днатися врештt-реШіr у фільмах. 
Зверну увагу бодай на один момент icroprt, tча r.e, чого в 
нас в кіно не було І'ііколи - історія Украf~и часів :Литви . 
Це ж справді держава була з державною мое0ю. Взяти 
kостяtчіfима Острозькоr0, князя з Вопині1 який мав воло
дІння на федераТИВНИХ OCFIOBax, СВОЮ армію, ХОЧ f Підrто
рядкову.вався nольськ0му І{Оролеві. І скільки там можка 
виявиіfи цtкавих для кіно моменrів! У того ж Осіf~озькоrо 
виховувалися брати Нмивайки. Северин - розбишака, а 
Дмитро - інтелектуал. Так-так, Северина Наливайка 
можна шатрактувати як розбишаку, знову-rа~<:и, подати за 
анw:~оrіею з Фанфаном-Тюльnаном . Тут те~ герой такого 
тиnу., Разом з Оспрозьким він пішов забирати молдавсь
кі маєтки. Оетрозькому це виявилось не пrд силу - і він 
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rювернувся , а той пІшов- далr гуляти по маєтках, а потІм 

з<mйшив молдавські й nерейшов на г.юльські. Тобто тут є 
пластичний матеріая, з якого можна робити що завгодно. 
Навіть у того ж Се~;~кевича найкращий герой- Бо~н, хоч 
письменник і намаrається показати коаак1в кровожерни
м~) але Богун був живий, на відміRу від Ще-туцькоrо, яхий 
більше нагадує тінь. 
Докласти зусилля ,ао розвИl;ку украінського кіно повинні 
молоді кінематографісти. Вони маю:rь азірці в yкpaTttet;)KO
мy кіно, але ім треба робити настуr1ні кроки. 

Москва копіює америкаисмсе, а .ми вже робимо '/Соnію 'Коnій. 
Те , що на мене справило особливе враження, це (<Фанні 
і Александр>> Інгмара Бергмана. Коли разом з сином ВІЧа
ла в дитинство , захоплювалась пригодницькими амери

канськими фільмами. Наприклад, <<З0лота дитина» з го
ловним героєм Едці Мерфі . Це було цікаво, поки не пе
реситились. Пригадую бага~о фільмів, які насflіду.вали 
<<Політ над. гніздом зозулі» Мілоша Формана, але жоден 
не піднявся до цього рівня . Вже втомилась від панамери-
канської ідеі - вони своїми фільмами нав'язують свій 
спосіб >КИПЯ. Але навіть на рівні кічу робляJь це 1:1рофе~ 
сійно. Втім, незважаючи на це) стає противно . На цьому 
тлі абсолютне захоплення викликала трилогія Кшиштофа 
Кешльовеького «Три кольори» . Це тонка, ручна робота) 
яку неможливо повторити, розтиражувати. Переходя~:~и 
до мого улюбленого польського кіно , ,окажу, що толяки 
обрали правильний шлях: «увійuщвши в каnіталізм» , по~ 
чали робити масове кіно- бойовики, трилери, може, не 
з такими ефектами, як американці, але з прекрасними 
акторами. <(Розкручували>> своїх зірок - Л інду, Пазуру. 

Від~одивши інтерес до масових жанрів, вони спромогли
ся знАти такий колос, як «Вогнем і мечем» , Ми, украінuі, 
моделюємо своє кіно за зразками російського. Маоква 
І<оnіює американське, а ми вже робимо коnію коnій. Чому 
б же подумати про сІюрідненість з поляками, які вміють 
поважати свою куль туру. П0ляки ніколи tfte nереходять ті
єї межr, коли самоіронія перетворюється на знущання над 
власною культурою. У нас, на жаль, w.e практикується . Ко
ли людина nоказує, нас~ільки ми в11ориІ!Іні. Хочу згадати 
слова Богдана Стуnки, який, предстамяючи фільм «Вог
нем і мечем», сказав) що найбільша його мріяІ щоб Укра .. 
іна ЗJD0била фІльм про украjнсько--rюльську істор1ю і щоб 
прем 1єра того фільму відбулась у Варшаві. 
Це буде можливим тоді; коли Украіна змінить імідж ~юно~ 
го орла)> передnенсійного віку . На жаль, nосередність 
має велику nроби-ану силу, знаходить nідтримк:у. Дай 
нам , Боже, щоб у машій країні змогли реадізуватися лю
ди !<)'льтурні, талановиті , інтелІгентні, щоб Іх nідтримали 
такі ж меценати. 


